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«کلثوم» بعد از «مهین» دومین قاتل سریالی زن در تاریخ معاصر ایران:

بیوه سیاه

کارگاه های شهری ناقوس مرگ در

نظارت با مانع در شورای شهر؛ دسترسی ها باز می شود ؟

ســامان موحدی راد: بیوه ســیاه نام گونه ای عنکبوت اســت که به خاطر رفتار عجیب با شــریک جنسی اش 
شــناخته می شــود. این عنکبوت بعد از جفت گیری با عنکبوت نر، او را تا لانه اش دنبال می کند و می کُشد. یکی 
از خطرناک ترین گونه های عنکبوت که زهر آن ۱۵ برابر بیشــتر از مار زنگی کشــنده اســت. برخی پژوهش ها 
می گوید این عنکبوت به خاطر گرســنگی شــریک جنســی اش را می کشــد. با این توصیفات، چندان عجیب 
نیســت اگر رســانه ها در ایران به یک قاتل ســریالی که تاکنون مشخص شده هفت شــریک زندگی اش را به 
قتل رســانده، لقب «بیوه ســیاه» بدهند؛ قاتلی ســریالی که خیلی ها او را به عنوان دومین قاتل ســریالی زن 

در چند دهه اخیر می شناسند.

۱۳ شوهری که همه مرده اند
اواخر هفته گذشــته یک خبر از دنیــای حوادث توجه همه 
را در ایران به خود جلب کرد. نیروی انتظامی اســتان مازندران 
یک قاتل سریالی را در این استان دستگیر کرد. یک قاتل سریالی 
که در مدت ۱۸ ســال دســت کم هفت نفر را به قتل رســانده 
بود. تصاویر، زنی روســتایی را نشان می دهند که ۵۶ سال دارد 
و نامــش «کلثوم» اســت. بنا بــر اطلاعاتی که تاکنون منتشــر 
شده، کلثوم در شــهرهای مختلف مازندران مانند ساری، بابل، 
قائمشهر، نکا و محمودآباد همسرهایش را به قتل می رسانده و 

شهر یا روستای محل جنایت را ترک می کرده است.
اطلاعات منتشر شــده درباره او و انگیــزه قتل هایش چندان 
واضح نیســت. برای نمونه یک منبع آگاه بدون نام در مصاحبه 
با رســانه ها اعلام کرده که همســر دوم او مســن بــوده و او و 
فرزندانش با کلثوم بدرفتاری می کردند و شرح کتک خوردن های 
کلثوم در روســتا معروف بوده. حتی برخی شــایعات می گویند 
که کلثوم ممکن اســت در خانه آنها درگیر فســاد اخلاقی هم 
شــده باشــد. همین گزارش ها اعلام می کنند که وقتی کلثوم را 
برای بازســازی صحنه جرم به روستای «ولاشید» برده اند، او به 
فرزندان مقتول گفته: «من کشتم. یادتان است روز هایی که من 
را کتک می زدید؟ مــن هم الکل قرمز در دهان پدرتان ریختم و 
با بالش او را خفه کردم!». اما آیا واقعا همه انگیزه های قتل به 
بدرفتاری با زنان باز می گردد؟ در برخی گزارش های منتشر شده 
ردپای پول هم دیده می شود. همچنین یک فرد مشکوک که در 
همــه پروژه های ازدواج کلثوم نقش معــرف را بازی می کرده. 

بگذارید داستان را از ابتدا تعریف کنیم.
یک زن جوان روســتایی از ساری به واسطه مردی که نقش 
معرفی همســر را به مردان روســتایی بازی می کرده، به مردان 
مسنی در شهرهای مختلف مازندران پیشنهاد می شود. این زن 
که کلثوم نام دارد، در طول ۵۶ ســال زندگی اش تاکنون همسر 
صیغه ای ۱۳ مرد مســن شده که به گزارش رســانه های ایران 
هر ۱۳ همســر او تا کنون از دنیا رفته انــد. در این میان می دانیم 
که یــک قربانی که مردی ۷۰ ســاله و بابلی بوده، از دســت او 
فرار کــرده؛ ولی سرنوشــت و علــت مرگ بقیــه به جز هفت 
موردی کــه خود کلثوم به قتل شــان اعتراف کرده، مشــخص 
نیســت. همچنین گویا در همــه پروژه هــای ازدواج کلثوم در 
سراســر مازندران یک مرد نقش معرف را بازی می کرده است. 
در گزارش هــای دیگری صحبــت از مهریه های ســنگین برای 

کلثوم در میان اســت. برای نمونه خانــواده پیرمرد بابلی که از 
دســت کلثوم فرار کرده، علت پیگیری نکــردن ماجرا را مهریه 
۷۰ میلیونی کلثوم در ســال ۱۳۹۹ عنوان می کنند یا خانواده ای 
دیگر از مهریه ۲۰۰ میلیونی کلثوم ســخن می گویند. آخرین قتل 
هم که منجر به دســتگیری کلثوم شــد، وقتی مشکوک به نظر 
رســید که کلثوم در مراســم ختم از خانواده مقتول درخواست 
مهریــه ۵۰۰ میلیونــی کرده بود. بنابراین بــا حضور مرد مرموز 
معــرف و مهریه هــای میلیونی آیــا می توان پــول را انگیزه ای

 برای این اتفاق دانست؟
فعلا از انگیزه های واقعی کلثوم چیزی نمی دانیم؛ اما چیزی 
که مسلم است، او همسرهای صیغه ای اش را که همگی بیش 
از ۷۰ ســال داشــتند، با متادون مســموم می کرده و ســپس با 
خفه کردن آنها دســتش به مهریه درخور توجهی می رسیده و 

مسیر شهری دیگر در مازندران را در پیش می گرفته.
مهین قبل از کلثوم

تعداد قاتل های ســریالی زن در تاریخ جرم و جنایت بســیار 
کم است و در میان قاتل های ســریالی ایرانی هم چنین نسبتی 
رعایت شــده اســت. با این حال بعد از مورد معروف «مهین»، 
قاتل ســریالی قزوینی در دهه ۸۰، حالا دنیای قاتلان ســریالی 
ایرانی یک شــخصیت زن دیگر هم دارد. اگر انگیزه های مالی را 
دلیل قتل های کلثوم در نظر بگیریم، او و مهین در انگیزه با هم 

شباهت زیادی دارند.
مهیــن قدیری متولد ســال ۱۳۵۶ و ســاکن قزویــن بود. او 
در ۱۴ ســالگی ازدواج کرد. مهین با همســر معتــاد و دو دختر 
کوچکــش که یکی از آنها معلول بــود، زندگی می کرد. بعد از 
تصادف و مشــکلات مالی زیادی کــه برایش پیش آمد، به فکر 
قتل زن های مسن افتاد. او پنج زن را با آبمیوه مسموم و سپس 
با روســری خفه کرد و بعد از سرقت طلا و زیورآلات شان، جسد 
آنهــا را در حاشــیه قزوین انداخت. مهین قدیری ســرانجام در 
ســال ۱۳۸۸ دســتگیر و به جرم قتل، به قصاص محکوم شد. 
درباره مهین قدیری فیلم مستندی با همین نام ساخته شده که 
بــه زندگی اش می پردازد. نکته درخور توجــه درباره مهین این 
است که به اعتراف بازپرسان و مسئولان پرونده اش بسیار بسیار 
باهوش بود. قتل های او بســیار حساب شده بودند. او هیچ اثری 
از خود به جای نمی گذاشــت. اگرچه در ابتدا قربانیان خود را با 
روســری خفه می کرد، اما بعد از چند مورد، ترجیح داد از کیسه 
پلاستیکی اســتفاده کند تا به او مشکوک نشوند و پلیس گمان 

کند که قتل ها به هــم ارتباطی ندارند. محل رهاکردن جنازه ها 
از هم فاصله داشت و او می دانست چگونه جنازه ها را رها کند 

که کسی محدوده قتل ها را تشخیص ندهد.
هوش بالا یکی از مؤلفه های مهم قاتلان ســریالی است که 
روان کاوهای زیادی به آن اشــاره می کنند. آیا این مؤلفه درباره 

کلثوم هم صدق می کند؟
قاتلان سریالی و مطالعات روان شناختی

اغلب مطالعات منتشر شــده درباره قاتلان ســریالی خبر از 
وضعیت متفــاوت روانی آنها می دهد. قاتلان ســریالی اغلب 
انگیزه هایی روانی برای انجام اعمال شان دارند. اما آیا پول هم 

می تواند انگیزه ای برای ارتکاب این جرائم باشد؟
فربــد فدایی، مؤســس گروه روان پزشــکی دانشــگاه علوم 
بهزیســتی و توان بخشــی و استاد میهمان دانشــکده حقوق و 
علوم سیاســی دانشــگاه تهران، برای تدریس روان شناســی و 
روان پزشکی کیفری درباره انگیزه های قاتلان سریالی و تعاریف 
پایه درباره آنها می گوید: «انگیزه ویژه وابسته به شرایطی است 
کــه منجر به جنایت می شــود. عموما باید گفــت این افراد به 
خاطر ســودجویی، پول، حسادت یا حتی نیازهای جنسی دست 
بــه جنایت می زنند. طبیعتا هر قاتلی را باید به صورت انفرادی 
ارزیابی کرد و انگیزه های آنها را کشــف کــرد؛ اما به طور کلی 
قاتلانی که گروه زیادی قربانی دارند، به دو دســته کلی تقسیم 
می شوند. گروهی قاتلان سریالی هستند؛ مثل همین خانمی که 
به تازگی دســتگیر شده است. این افراد گروهی را به طور مشابه 
و در یک بازه زمانی به قتل می رســانند. گروهی دیگر از قاتلان 
با چند قربانی، قاتلان گروهی هستند. این قاتلان کسانی هستند 
که در آن، یک نفر در یک زمان چندین نفر را به قتل می رســاند. 
مثل اینکه یک نفر با اســلحه به یک محل حمله کند و چندین 

نفر را بکشد».
فدایی در بخــش دیگری از صحبت هایش بــه ویژگی های 

قاتلان ســریالی می پردازد و می گویــد: «از ویژگی های قتل های 
ســریالی یکی این است که قاتل با مقتولان سابقه آشنایی قبلی 
نــدارد؛ اما در مقابــل قاتلان گروهی مقتولان را می شناســند و 
ســابقه رابطه طولانی بــا آنها دارند. نکته دیگر این اســت که 
اغلــب اقدامات قاتلان ســریالی به دلیــل فاجعه آمیز بودنش 
بیشــتر مورد توجه رســانه ها قرار می گیرد. از دیگر ویژگی های 
قاتلان سریالی این اســت که آنها در بازه زمانی طولانی ممکن 
اســت قتل ها را انجام دهند و پلیس هم ممکن است به دنبال 
آنها باشــد، اما موفق به دستگیری آنها نشود. یکی از دلایل این 
مســئله این است که قاتلان سریالی از هوش بالایی برخوردارند 
و به  همین  دلیل پلیس مدت ها برای دســتگیری آنها تحقیق و 
تلاش می کند. در حالی کــه دیگر قاتلان به ویژه قاتلان عادی که 

یک قربانی دارند، هوش شان پایین است».
این استاد روان پزشکی کیفری در بخش پایانی صحبت هایش 
به «شرق» می گوید: تعداد قاتلان سریالی و گروهی در مجموع 
کم اســت. مثلا اگر در ایالات متحده سالانه ۳۰ هزار قتل انجام 
شــود، نزدیک به ۵۰۰ مورد آن می تواند به این دو گروه از قاتلان 

مربوط باشد.
این افراد برای ارزیابی روان پزشکی اغلب به پزشکی قانونی 
ارجاع داده می شــوند و در آنجا با آنها مصاحبه هایی می شود. 
تعداد کمی از این قاتلان ســریالی به اختلال های شــدید روانی 
مثل روان پریشی مبتلا هستند. برای اکثریت آنها تشخیص دقیق 
روان پزشکی وجود ندارد. البته در بیشتر آنها تشخیص هایی مثل 
شــخصیت ضداجتماعی داده می شــود؛ ولی در مجموع شاید 
بتوان این گروه  از قاتلان را در یک دسته جدید روان پزشکی قرار 
داد که برای تشخیصش به پژوهش بیشتری نیاز است. البته در 
ایران از آنجایی که بعد از وقوع رفتار آنها احساســات عمومی 
برانگیخته می شــود و خواســتار مجازات ســریع آنها هستند، 

امکان مطالعات دقیق روان پزشکی وجود ندارد.

شــرق: در هفته ای که گذشــت خبر دو حادثه مرگبار که جان 
چهار نفر از کارگران شــهرداری تهران را گرفت، رســانه ای شد. 
شــهرداری تهران ابتدا ترجیح داد در برابر این حوادث سکوت 
کند؛ درحالی که بارها نســبت به عدم اطلاع رسانی به موقع این 
حوادث که بازار شــایعه و اخبار غیررسمی را داغ می کند،  تذکر 

گرفته بود.
 سکوت دنباله دار درخصوص حادثه کارگاه مترو

میانه هفته گذشته رسانه های مجازی در حوزه شهری اعلام 
کردند که بی توجهی به ایمنی در شهرداری تهران حادثه آفرید 
و به دلیل ســقوط جرثقیل در یکی از کارگاه های ســاخت مترو 
در محدوده شــمال غرب تهران، یکــی از کارگران جان خود را 
از دســت داد. چند روز بعد باز هم خبر حادثه در مجتمع دفع 
زباله آرادکوه بر اثر انفجار لوله بخار منتشر شد. رسانه ها از مرگ 
دو کارگــر در این حادثه خبر می دادند. پیگیری رســانه ای برای 
بیــان جزئیات در هفته ای که تعداد زیادی از مدیران شــهری و 
اعضای شــورای شهر تهران در سفر نظارتی یا زیارتی بودند هم 
حاصلی نداشــت. تا آنجا که صداوســیما هم از ادامه سکوت 

چندروزه شهرداری انتقاد کرد.
 سوختگی ناشی از بخار بوده نه انفجار

پس از این گلایه، رضا محمدی، مدیرعامل سازمان مدیریت 

پسماند، در گفت وگو با ســایت خبری روابط عمومی شهرداری 
تهران جزئیات این حادثه را تشــریح کرد. او با اشــاره به حادثه 
ترکیدگــی لوله بخار کارخانه زباله ســوز مجتمع آرادکوه گفت: 
ســاعت ۲۱:۳۰ سه شــنبه هفتم شــهریور حجم زیادی از بخار 
از خط ۲ نیروگاه به ســمت بیرون متصاعد و باعث شــد چهار 
نفر از کارگران دچار ســوختگی ناشــی از بخار شوند. بلافاصله 
هماهنگی هــا بــرای انتقال کارگــران به مراکــز درمانی انجام 
شــد، یک دســتگاه آمبولانس مجتمع و یک دستگاه آمبولانس 
اورژانس به محل اعــزام و مصدومان برای انجام مراقبت های 
اولیه به بیمارستان شــهدای هفتم تیر منتقل شدند. متأسفانه 
با وجود مراقبت های انجام شــده، ســه نفر از کارگران به دلیل 
شــدت سوختگی جان خود را از دست دادند و یک کارگر نیز که 
در بیمارستان شهدای یافت آباد بستری بود پس از طی مراحل 

درمانی از بیمارستان ترخیص شد.
هم زمان با پیگیــری مراحل درمانی این افــراد، کمیته فنی 
متشــکل از چهار گروه به همراه کارشناســان خبره که از سوی 
شرکت تدبیر توسعه ســلامت به عنوان سرمایه گذار و پیمانکار 
زباله ســوز دعوت به همکاری شــده اند، در حال بررسی دقیق 

علل این اتفاق هستند.
او تأکید کرد: حادثه آتش سوزی نبوده بلکه بر اثر نشت بخار 

از لوله  بویلر رخ داده اســت. این در حالی است که طبق اعلام 
پیمانکار، تعمیرات اساسی سامانه ها به تازگی انجام شده است.
بــه گفته محمــدی از ابتدای وقــوع حادثه پیگیــر مراحل 
درمانی سانحه دیدگان بوده و اقدامات لازم برای هر چهار کارگر 
آســیب دیده انجام شده است. همچنین به موازات بررسی علل 
حادثه پیگیری حقوقی ابعاد موضوع در دستور کار سازمان قرار 

گرفته است.
اما کارکنان قدیمی شــهرداری معتقدند که از ابتدا جانمایی 
HSE در مدیریت بحران اشــتباه بود. آنها از حضور مدیرانی در 
این حوزه می گویند که ســابقه و دانــش لازم را در حوزه ایمنی 

محیط کار ندارند.
 ایمنی چقدر جدی گرفته می شود؟

دو هفتــه پیش بود که در جریان بررســی مــرگ دو کودک 
در بوســتان زیتون در منطقه ۲۱ اعضای شورای شهر تهران به 
اهمیت موضوع HSE اشــاره و نســبت به چالش های موجود 

ابراز نگرانی کردند.
جعفر تشکری هاشــمی تکرار این نوع حوادث را نشــان این 

می دانست که مسئله HSE جدی گرفته نمی شود.
ناصــر امانی هم تأکید کرد: این حادثــه (فوت دو کودک در 
مخزن آب ذخیره بوســتان زیتون) ناکارآمدی سیســتم HSE را 

در شهرداری نشــان می دهد. آفتابه لگن هفت دست اما شام و 
ناهار هیچی و چطور این حادثه رخ داده وقتی واحد HSE عدم 

انطباق را در گزارشش نوشته است؟
مهــدی پیرهادی هــم گفته بود: بیش از ۱۰ ســال از تدوین 
ضوابط HSE در شــهرداری می گذرد و من در این مدت بالغ بر 
 HSE ســه نامه به شــهرداری زدم که در مورد تدوین نظام نامه
اقدام کند. از شــهرداری خواستم که ضوابط HSE را با استفاده 
از روش های علمی و پژوهشی بازنگری کند که هنوز پاسخی به 
ایــن نامه ها ندادند و قطعا اگر به این موضوع رســیدگی نکنند، 

دیگر تذکر نمی دهم.
موضوعی که مهدی بابایــی رئیس کمیته ایمنی و مدیریت 
بحران شــورای شــهر هم بارها در صحن شــورای شهر تهران 
به آن اشــاره کرده و گفتــه بود: بایــد HSE در تمامی مناطق، 
ســازمان ها و شــرکت ها به موضوعی پراهمیت تبدیل شــود. 
همچنیــن رعایت الزامــات این حوزه می بایســت بــه یکی از 
آیتم های ارزیابی مدیریت واحدهای مختلف در شهرداری تهران 

تبدیل شود.
رئیس کمیته ایمنی شــورای شــهر تهران از شهردار تهران 
درخواست کرده بود تا طبق احکام پیش بینی شده، بازنگری در 

ساختار HSE شهرداری تهران را در اولویت توجه قرار دهد.

شــرق: برخی از اعضای شــورای شــهر تهران بارها در صحن 
شــورای شــهر به میزان دسترســی های خود به ســامانه های 
شــهرداری انتقاد کرده و این محدودیت را مانعی برای نظارت 
می دانند . در جریان یکی از جلســات صحن شورای شهر تهران، 
مشخص شد که برخی از اعضا دسترسی های بیشتری نسبت به 
سایر اعضا دارند. هرچند بعد از مدتی شهرداری اعلام کرد این 
موضوع را اصلاح کرده است، اما هفته گذشته مهدی اقراریان، 
رئیس کمیته حقوقی شــورای شــهر تهران، از پیگیری ۹ ماهه 
خود برای دسترســی به سامانه جامع حقوقی خبر داد و ۱۰ روز 

به شهرداری برای ایجاد این دسترسی مهلت داد.
ناصر امانی نیز بارها نسبت به محدودیت دسترسی اعضا به 
برخی از ســامانه های شــهرداری تذکر داده است. او در یکی از 
جلسات صحن شورا گفته بود: در شهرداری تهران از دوره های 
قبــل سیســتم هایی وجود دارد که این سیســتم ها دسترســی 
مدیران شهری و اعضای شــورا را به آنچه در شهرداری اتفاق 

می افتد، تسهیل می کنند. اگر اعضای شورای شهر تهران به این 
سیستم ها دسترسی داشته باشند، هم کارشان راحت تر می شود 
و هم نیازشــان به نیروی انســانی و تردد در ســطح شهر کمتر 
می شــود. از روز اولی که در شورا مستقر شدیم، کتبی و شفاهی 
از شــهرداری تهران خواهش کردیم امکان دسترسی ما به این 
سیستم ها را فراهم کنند. مدتی گفتند مشکل سیستمی است و 

بعد از آن مسئله هک سیستم های شهرداری پیش آمد.
به نظر می آید مشکل دسترسی تعدادی از منتقدان برطرف 
شــده است؛ اما تفاوت سطح دسترسی اعضا این سؤال را ایجاد 
می کند که آیا برخی از اعضای شــورا محرم تر هستند که سطح 

دسترسی بیشتری دارند؟
مجید باقری، معاون برنامه ریزی، توســعه ســرمایه انسانی 
و امور شــورا شــهرداری تهران می گوید:  مطلقا چنین منطقی 
در شــهرداری تهران حاکم نیست. دسترســی اعضای شورای 
شهر به سامانه های شــهرداری بر اساس تقاضاهایی که دارند 

ایجاد می شــود و پس از هکی که در شهرداری تهران رخ داد، 
نهادهای ناظر نسبت به سطح دسترسی کل کارکنان شهرداری 
تهران تمهیداتی داشــتند که باید مرکــز توجه قرار می گرفت و 

مراقبت می کردیم.
او ادامه می دهد:  برای ساماندهی این موضوع، حوزه نظارت 
شــهرداری تهران گزارش جامعی با همکاری مجموعه فاوای 
شــهرداری آماده کرده و به رئیس شورای شــهر ارائه کردند و 
در آنجا مشــخص شــد هر کدام از اعضای شورا به چند سامانه 
دسترسی داشته و چقدر از این دسترسی ها استفاده شده است 
و راهکارهایی نیز برای اینکه بتوانیم دسترسی ها به صورت عام 

برای همه در نظر گرفته شود، ارائه شد.
به گفته باقری، شــهرداری مطلقا نسبت به اینکه ممانعتی 
برای دسترســی اعضای شورا به ســامانه ها داشته باشد، هیچ 
برنامه ای نداشــته، ندارد و نخواهد داشــت و فقــط نکته این 
بود کــه بتوانیم تمهیــدی اتخاذ کنیم که نســبت به اطلاعات 

مجموعــه، مراقبت های لازم رخ دهد که در آن جلســه درباره 
نــوع و ســطح دسترســی و اینکه آیا افــرادی غیــر از اعضای 
شــورای شــهر می توانند این دسترســی را به کســی دیگر مثلا 
رئیس دفتر یــا ... بدهند، بحث هایی صــورت گرفت و تمهیدی 
اتخاذ و قرار شــد آقــای چمران در جلســه داخلی موضوع را 
با اعضای شــورا در میــان بگذارد و منطق شــهرداری را کاملا 

توضیح دهد.
ایشــان هم قبــول کردند که باید مراقبت شــود و بعد از آن 
اتفاقات، مجموعه های نظارتی شــهرداری کاملا اعلام آمادگی 
کردنــد. برای اعضای شــورا طبق قانون هر دسترســی که نیاز 
داشــته باشــند از نظر ما اشــکالی ندارد و فقط باید ملاحظات 
سازمان فاوا و نهاد نظارتی مورد توجه قرار گیرد و این قضیه در 
آینده نزدیک ساماندهی می شود. همچنین درباره یک دسترسی 
خاص که یکی از اعضای شــورا داشــت، این دسترسی برایش 

ایجاد شد و هیچ ممانعتی وجود ندارد.

گزارش

پایان بزرگ ترین گردهمایی 
مسلمانان جهان

شرق: مسافران اربعین به کشــور بازگشتند. هرساله در مراسم 
پیاده روی اربعین شمار زیادی از مسلمانان به سمت شهر کربلا 
رهسپار می شوند تا در مراسمی که بزرگ ترین گردهمایی سالانه 
مذهبی در جهان است، گرد  هم آیند. روز گذشته خدمات رسانی 

در مرزها به اوج رسیده بود.
مجید میراحمدی رئیس ستاد مرکزی اربعین غروب جمعه 
گفته بود هزار دســتگاه اتوبوس دیگر به مرز مهران فرســتاده 

شده و همه زائران را از مرز مهران منتقل می کنیم.
او درباره آخرین وضعیت ورود زائران به مرز مهران و مشکل 
صف های طولانی در پایانه برکت هم توضیح داده بود: شــاهد 
اوج بازگشت زائران هستیم. اگر زائران سریع تر برگردند و تا ظهر 
روز شنبه همه زائران به ایران بیایند، می توانیم شنبه بعدازظهر 

پایان عملیات اربعین را اعلام کنیم. 
به گفته مســئولان امسال زائران ایرانی رکورد حضور در این 
مراســم را هم زدند. احمدرضا رادان، فرمانده فراجا در حاشیه 
بازدید از قرارگاه رسانه ای اربعین گفته بود: امسال رکورد حضور 
در همایش عظیم اربعین علی رغم تمام شیطنت های دشمنان 
شکسته شــد و برای اولین بار بیش از چهار میلیون زائر در این 
رویداد بــزرگ حضور یافتند. او همچنیــن در ادامه از همکاری 
بســیار خوب مقامات عراقــی در پذیرش و پذیرایــی از زائران 
ایرانی قدردانی کرد و گفت: خوشبختانه با تعاملات انجام شده 
از همان روز نخســت همکاری بسیار خوبی میان ایران و طرف 
عراقی وجود داشت و تســهیلگری های لازم انجام شد. همین 
تســهیلگری و همکاری بســیار خوب مقامات عراقی نیز باعث 
شد تا زائران ایرانی امسال راحت تر از سال های گذشته به عتبات 

عالیات اعزام شوند.
فرمانــده فراجا با بیان اینکه اینکــه بالغ بر ۵۰ درصد زائران 
اربعین از جوانــان بودند، گفت: علی رغم همه شــیطنت های 
دشمنان، جوانان ســختی های راه را به جان خریدند تا در زمره 
زوار قرار بگیرند. وی حضور پرشــور مــردم در همایش عظیم 
اربعین را شکســت بزرگی برای دشــمنان عنــوان کرد و گفت:  
در حالی امســال رکورد حضور زوار در مراســم اربعین شکسته 
شــد که دشمنان برای عدم حضور مردم تبلیغات فراوانی کرده 
بودند. سفیر ایران در عراق هم در پیامی از مهمان نوازی دولت 
و ملت عراق از زائران اربعین حسینی تشکر و قدردانی کرد. به 
گفته مسئولان ســتاد اربعین امسال مشکلات نسبت به گذشته 

کمتر بوده است.
پیرحســین کولیونــد روز گذشــته در نشســت هلال احمر و 
نمایندگان گفته اســت در هر فعالیتی اشکالاتی وارد است، اما 
عجیب اســت در اربعین به برکت حضرت سیدالشهدا خیلی از 

موارد و مسائل مرتفع می شود.
وی افزود: ما نســبت به اربعین سال گذشته آسیب شناسی 
انجام داده و امسال با برنامه جدیدتری برای اربعین وارد شدیم 
و همکاری و هماهنگی با وزارتخانه های کار، کشــور، بهداشت 
و مخابرات و حشدالشــعبی عــراق افزایش یافت و جلســات 
حضوری برگزار شــد. وی با مقایسه شــرایط و تجربه سفر حج 
و اربعین گفــت: کل حجاج یک میلیــون و ۸۵۰ هزار نفر بودند 
و رفــت و آمد و اتوبوس حجاج مشــخص بود. همچنین حتی 
کالری غذایی و اعمال زیارتی و ســاعات آن مشــخص است و 
زیرســاخت در عربســتان فراهم اســت. همه حجــاج معاینه 

می شوند و همگی پزشک همراه دارند.

حال آنکه در سفر اربعین، از بچه در شکم مادر تا فرد مسن 
پیر و با کهولت ســن که حتی چند ســاعت تا مرگ فاصله دارد 
حضور دارند و فرد بیمار معتقد اســت یا شــفا گرفته یا در راه 
زیارت امام حســین می میرد. اما به واســطه برکت امام حسین 
در ســفر اربعیــن فوتی هــا و تصادفات جاده ای کمتر از ســفر 

حج است.
وی افــزود: این موضوع را برای صلیب ســرخ جهانی ارائه 
و از آنها برای حضــور در کنگره اربعین دعوت کردیم و صلیب 
سرخ پس از حضور در این کنگره مصوب کرد تا آموزش مدیران 
صلیب ســرخ جهانی به ایران واگذار شــده و آموزش میدانی 
آنها در ســفر اربعین حسینی باشد. وی در پایان گفت: بر همین 
اساس وزیر بهداشت، وزیر مخابرات کشور عراق، مسئولان ایران 

و ۵۰ سخنران خارجی در این کنگره حضور داشتند.
اما آنان که نتوانســتند در همایش پیاده روی اربعین شرکت 
کننــد، در مراســم پیــاده روی جاماندگان شــرکت کردند و روز 
چهارشنبه در همه کشور آیین پیاده روی جاماندگان برگزار شد.
تنها در تهران دو هزار موکب در طول مسیر ایجاد شده بود.

مهــرداد باقــری، مدیرعامــل ســازمان فرهنگــی و هنری 
شــهرداری تهران، درباره این مراســم گفت: مجموعه مدیریت 
شــهری همه آنچه را داشــته اند بــه میدان آورده اند. امســال 
برای یازدهمین بار، مراســم جاماندگان اربعین برگزار شــد. اما 
در دو ســال اخیر شاهد تغییراتی هســتیم و شاید مشهودترین 
تغییــرات، زمــان برگزاری مراســم و به نوعی وســعت زمانی 
اســت. باقری با بیــان اینکه حداکثــر تعداد مواکب در ســال 
۱۳۹۷ نزدیک به ۱۵۰ موکب بود، یادآور شد: با هماهنگی هایی 
کــه صــورت گرفــت، نزدیک بــه دو هــزار موکب بــه مردم

 خدمت رسانی کردند.


